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گروه ورزشی- رقابت دوچرخه سواران نونهال برای 

نخستین بار به همت هیات دوچرخه سواری مشهد 

باهدف شناسایی و نخبه پروری برگزار شد.

شهرام عطایی عضو هیات رییسه دوچرخه سواری 

مشهد با اعلام این خبر گفت: استقبال خانواده ها و 

شورونشاط نونهالان شرکت کننده در نخستین مسابقه 

دوچرخه سواری هیات دوچرخه سواری مشهد که به 

همت باشگاه دوچرخه سواری شهر بهشت و حمایت 

چینی فیروز ایران برگزار شد وصف ناشدنی بود.

وی افزود: با برنامه ریزی در حوزه دوچرخه سواری 

نونهالان می توان امیدوار بود که  اثرات مخرب کم تحرکی 

و  اضافه وزن در کودکان  به حداقل برسد.

عطایی با اشاره به  نفرات برتر این دوره از رقابت ها  گفت: 

در این رقابت ها ۴۰ نفر از نونهالان شرکت داشته که 

نفرات برتر در گروه دوچرخه سایز 12 تانیا صفر زاده 

نفر اول  ، بارانا اسلامی و یاسین محمودی به ترتیب 

دوم و سوم شدند.دوچرخه سایز 16 کیان عقیقی به 

مقام اول دست یافت..یسنا قدرتی ومهرانا عطایی دوم 

و سوم شدند.و درنهایت در دوچرخه سایز 2۰پریسا 

پورهمتی اول شد.بهار باقر زاده والیاس رشیدی به 

ترتیب دوم و سوم شدند.

معرفی نفرات برتر دوچرخه سواری نونهال مشهد

توپ و تور

کارت زرد

اولین سالگرد درگذشت پدر والیبال
محمد مهدیزاده

مراسم اولین سالگرد درگذشت شادروان محمدعلی رستمی 

پدر والیبال خراسان با حضور پیشکسوتان و بزرگان ورزش 

خراسان به ویژه والیبال و بسکتبال و کشتی خراسان  برسرمزاراین 

بزرگ مرد عرصه والیبال خراسان و کشور برگزار شد.

پیشکسوتان ورزش خراسان با حضور خود بر سرمزارنشان 

دادند که یاد و خاطره این بزرگ مرد را هرگز فراموش نخواهند 

کرد و با حضور گرم خود یاد و خاطره و خدمات ارزشمند وی 

را گرامی داشتند.

در این مراسم علاوه بر خانواده بزرگ والیبال خراسان باید 

از بزرگان کشتی و بسکتبال اشاره کرد که می توان از جناب 

سرهنگ عظیمی رییس اسبق کشتی خراسان و بامشکی 

پیشکسوت کشتی  و از بسکتبال ممدوحی منتظری عبد 

احد حسن نیا  و از والیبال جعفر ابریشمی امیر ظهیری 

صادق امین اسلامی قاسم ایزدی محمد چرخکار جواد گلکار 

محسن سالاری دکترحسین آزاد و رضا دستمالچیان کاظم 

معین درباری نعمت غفرانی وحمید امیدوارنژاد و حسین 

دهستانی برادران جلال نژاد سعیدبهراد  و بهمن دلقندی و 

سپهردلقندی اشاره کرد.

اولین نشست مدیرکل با رسانه
اولین نشست مدیرکل جدید با رسانه در حالی برگزارشد 

که مشکلات ورزش خراسان و کمبودها هدف اصلی بود.

نخست ورزشی:بازهم شاهد پاسخگویی شعارگونه بودیم 

و هیچ دستاوردی نداشت.

ورزشگاه کوثر برای بانوان
سروری معاون ورزش بانوان خراسان گفت بزودی مجموعه 

کوثر دراختیار ورزش بانوان خواهد بود.

نخست ورزشی:ورزش بانوان به این مجموعه فرسوده هم 

راضی شد. 

پدیده فروخته شد
با سقوط پدیده یا همان شهر خودرو به دسته یک امتیاز آن 

فروخته شد.

نخست ورزشی:فوتبال خراسان با مسوولینی که دارد باید 

دسته یکی باشد.
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بیژن قنبری

دکتر جواهری مدیرکل جدید ورزش و جوانان 

خراسان رضوی در نشست هم اندیشی 

خبرنگاران گفت : در حال حاضر یکی از 

چالش های ما تکمیل مکان های ورزشی 

استان می باشد که برخی سال های زیادی 

است به صورت ناتمام  باقیمانده و باید به 

سرانجام برسد.البته با وزیر ورزش ،دکتر 

سجادی ،صحبت زیاد انجام شده و این معضل 

متاسفانه در بخش طرح های نیمه تمام از 

مشکلات عمده وزارت هم هست. حالا چگونه 

این مشکل بزرگ و اساسی را مدیریت کنند؟ 

فعلا مشخص نیست اما در مورد خراسان 

رضوی به صراحت اعلام می کنم هر شخص 

یا گروه می توانند با شرایط قانونی در این 

طرح ها سرمایه گذاری و از آن طی سال ها 

بهره برداری کنند که همه این موارد منوط 

به قراردادهای قانونی می باشند. این مورد 

همکاری هم در شهر مقدس مشهد و هم تمام 

شهرستان ها لازم الاجراست و باید تمهیداتی 

انجام شود تا مردم عزیزمان و جوانان علاقه مند 

به ورزش از این امکانات بهره مند شوند. 

معاونین اداره کل در این نشست هرکدام 

جداگانه به سوال های خبرنگاران در حوزه های 

خودپاسخ دادند . حجت الاسلام محمد پور 

معاونت حوزه  جوانان از یکی شدن و ادغام 

سازمان جوانان و وزارت ورزش گله مند شد و 

گفت: متأسفانه این حرکت نسنجیده پایه و 

اساس و اهداف بخش جوانان را نابود کرد و 

امروز قالب اسمی از آن باقی مانده است لذا 

مهم ترین و اساسی ترین خواسته همه ما در 

کشور بررسی مجدد و شدن حوزه جوانان 

که از اهم واجبات جامعه است می باشد. 

حجت الاسلام محمدپور خطاب به جوانان 

افزود: همه ما دغدغه های شما عزیزان را 

می دانیم و با امکانات موجود و بودجه کمی 

که در اختیار ماست سعی در رفع بخش 

کمی از این مشکلات داریم. وی تصریح 

کرد در بخش ازدواج جوانان مصوب شده 

تا عزیزانی که برای وام اقدام کرده اند سریعا 

بانک ها تسهیلات به آنان اهدا کنند. در 

بخش ورزش بانوان خانم سروری معاونت 

ورزش بانوان اداره کل پاسخ به خبرنگاران 

را با گلایه و ناراحتی از کمبود مکان ها و 

امکانات خاص بانوان برای ورزش کردن 

شروع کرد و در ادامه افزود خوشبختانه 

 با موافقت دکتر جواهری تمام سالن ها 

و  مکان های ورزشی کوثر مشهد به طور 

کامل از صبح زود تا آخر شب به ورزش بانوان 

اختصاص یافت و بخشی از دغدغه های 

هیات های ورزشی بانوان مدیریت خواهد 

شد خانم سروری در ادامه افزود امروز 

بانوان ما با ورزش کردن مانور شده اند و 

می طلبد بافرهنگ اسلامی ما مکان های 

 بیشتری و اختصاصی برایشان تهیه ببینیم. 

وی ضمن تشکر و حمایت از قهرمانان بانوی 

خراسان که در آسیا و جهان افتخارآفرینی 

کرده اند گفت سعی می کنیم تا جایی که 

ممکن است از این عزیزان حمایت کنیم. 

دکتر جواهری مدیرکل ورزش و جوانان 

گفت: تیم فوتبال شهر خودرو پس از سقوط 

به دسته یک بر اساس اعلام مالک تیم 

فروخته شده در اختیار تیم امید وحدت 

قرار گرفت. البته بنده و همکاران در مدت 

چند ماهی که آمدیم رایزنی و کمک کردیم 

اما متاسفانه تیم روزهای بدی داشت و در 

آخر جدول لیگ برتر دست که پا می زد 

امیدوار هستیم با مدیریت جدید این تیم 

بتواند به لیگ برتر فوتبال برگردد که کار 

بسیار دشواری است .وی ضمن تبریک 

روز خبرنگاران ورزشی خطاب به آنان افزود 

هیچ ورزشی بدون خبرنگاران معنایی ندارد 

من چون دانشگاه و ورزشی هستم قدر و 

منزلت شمارا می دانم و برای پیشکسوتان 

و همه شما عزیزان احترام قائل هستند 

لذا با هماهنگی انجمن شما می توانید از 

امکانات ورزشی اداره کل بهره مند شوید من 

درخواست می کنم با نوشته ها و گزارش های 

خودتان ما را همراهی کنید من تاکنون از 

هیچ خبرنگاری نخواستم که در مورد من 

و کار ما خدای ناکرده از کار ما تعریف و 

تمجید کنند ازتون درخواست می کنم کارای 

خوب اداره کل و هیات های ورزشی را مانند 

گذشته مطرح کنید و نقص ها و اشکالات 

حوزه ما را گوشزد و بنویسید در خاتمه از 

همه شما بزرگواران که در این هم اندیشی 

شرکت کردید سپاسگزارم و ان شاءالله چند 

ماه دیگر که نشسته خبری می گذارم از 

کارهای انجام شده و فعالیت همه هیات ها 

و همکاران من باخبر خواهد شد و بازهم 

می خواهم ما را نقد کنید و از فکر و دیده های 

خود در حوزه ورزش و جوانان مطلع کنید 

ما و شما لازم و ملزوم هم هستیم و هر دو 

در بخش ورزش و جوانان استان و کشور و 

تیم های ملی تلاش می کنیم به خدای بزرگ 

می سپارمتان و بازهم تاکید دارم همچنان 

گذشته ما را یاری کنید .

نخستین  دوره مسابقات مینی فوتبال دختران و 

پسران بعد از انقلاب  با حضور 872 تیم آغاز شد.

محمدرضا خوش باطن رییس هیات ورزش روستایی 

و بازی های بومی و محلی خراسان ر ضوی  در مراسم 

افتتاحیه مسابقات مینی فوتبال جام پرچم اظهار کرد: 

مراسم افتتاحیه مسابقات مینی فوتبال روستاییان 

خراسان رضوی در دو بخش آقایان و بانوان به میزبانی 

بخش رضویه برگزار شد. این مراسم با حضور مقامات 

و مسوولان استانداری، فرمانداری، اداره کل ورزش 

و جوانان و سایر ارگان ها انجام و مشعل مسابقات 

نیز طی مراسمی روشن شد.

 وی افزود: مجموعا ۳۰ هزار تیم در کل کشور 

در این رقابت ها حضور دارند که سهم خراسان رضوی 

872 تیم است و در 82 بخش از استان با یکدیگر 

به رقابت می پردازند.رییس هیات ورزش روستایی و 

بازی های بومی محلی استان بیان کرد: بعد از انقلاب 

اولین دوره مسابقات مینی فوتبال پسران و دختران 

در کشور برگزار  و توسط وزارت ورزش هم مدیریت 

می شود. در سطح استان هم اداره کل ورزش و جوانان 

و هیات ورزش روستایی و بازی های بومی محلی 

استان این وظیفه را بر عهده داشته و با وزارت ورزش 

در هر چه بهتر برگزار شدن این رقابت ها همکاری 

می کنند.خوش باطن تشریح کرد: رقابت  تیم ها در 

بخش های مختلف تا یکم مهرماه ادامه داشته و 

پس ازآن  قهرمانان بخش ها با یکدیگر مسابقه می دهند 

تا نماینده شهرستان مشخص شود. احتمالا در هفته 

تربیت بدنی مسابقات بین نمایندگان شهرستان ها 

برگزارشده و تیم مینی فوتبال روستاییان برتر استان 

برای رقابت کشوری معرفی خواهد شد.

رقابت۸۷۲ تیم در مسابقات مینی فوتبال جام پرچم آغاز شد

هم اندیشی مدیرکل ورزش با خبرنگاران

مجید خروشی
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آستانه تحمل جامعه ورزش در آستانه 
برگزاري دو انتخابات بزرگ

محمدرضا نصرالله زاده

در آستانه برگزاري دو مجمع انتخاباتي بزرگ ، هنوز به طور 

واضح مشخص نيست كه آيا اين دو مجمع انتخاباتي 

به طور صد در صد برگزار می شود يانه! هرچند كه جامعه 

ورزش اميدوار است كه اين اتفاق افتاده و انتخابات كميته 

ملي المپيك و فدراسيون فوتبال به وقت خودش برگزار 

شود، وگرنه مشخص نيست كه چه حواشي جديدي براي 

ورزش ما به وجود خواهد آمد! البته نگرانی ها هم بی دلیل 

نيستند! چراکه در شرايطي كه كمتر از ٤ روز،  به برگزاري 

انتخابات كميته ملي المپيك زمان داریم، کناره گیری 

كيكاوس سعيدي دبير كل كميته ملي المپيك اصلا نمي 

تواند معناي خوبي داشته باشد! هرچند كه صحبت های 

چند روز پيش ، رضا صالحي اميري رئيس كميته ملي المپيك 

هم مزيد بر علت شده است تا نگرانی ها در اين خصوص 

بيشتر و بيشتر شود! نگران از بابت اينكه اگر انتخابات 

كميته ملي المپيك در زمان قانوني خودش برگزار نشود 

چه خواهد شد. درحالی که ورزش كشور مدت هاست در 

حالت سكون روزگار می گذراند و هيچ اظهارنظری هم از 

آن ها در خصوص اين دو اتفاق بزرگ  به گوش نمی رسد، 

بايد اين حق را به جامعه ورزش داد كه نگران انتخابات 

٦ و ٨ شهريورماه باشند. انتخاباتي كه اگرچه از همين 

حالا، نفرات برگزيده آن قابل تشخیص بوده و هست، اما 

بايد بپذيريم كه برگزاري چنين انتخاباتي به مراتب بهتر 

از عدم برگزاري آن است !

مهدی تاج نامزد انتخابات فدراسیون فوتبال با دفاع 

دوباره از قرارداد ویلموتس گفت:قرارداد ویلموتس 

یک قرارداد درست و بسیار خوبی است که هیچ 

حقوقدانی به ما نگفته است که این قرارداد ایراد 

دارد، من هم از هرکسی که می تواند و اطلاعات 

کافی دارد، جلو بیاید، این پرونده در دو جا مطرح 

است، یکجا پیش خود ما هست که اگر از نظر 

حقوقی ایرادی گرفته شود، گوش می دهیم.

وی افزود: همچنین دادگستری و بازرسی هم 

اعلام کرده اند که در این قرارداد اهمال شده است 

که درباره آن هم صحبت خواهم کرد.خودمان 

تقاضا کرده ایم که رسیدگی بشود و به آن جواب 

هم می دهیم.نامزد انتخابات فدراسیون فوتبال 

درباره اینکه پول ایران در فیفا نمی تواند خرج 

هزینه مربیان شود و باید در بخش توسعه هزینه 

شود، گفت: 1۰ میلیون یورو در فیفا داریم که 

یک میلیون و ۴۰۰ پول باشگاه هاست که نمی توانیم 

به آن دست بزنیم  بعضی از پول فاند است که 

می توانیم هزینه کنیم. کمپ تیم ملی که افتخار 

کشور است را من ساختم و کی روش هم زحمت 

کشید.هزینه مربیان را هم از این پول می دادیم و 

یک ریال از داخل ندادیم.هزینه و حقوق دستمزد 

ایرانی نمی توانیم بدهیم اما این پول می تواند 

هزینه ساخت، توسعه، پرداخت قرارداد  مربی 

خارجی شود و به همین صورت هزینه 12 مربی 

خارجی را داده ایم.

مهدی تاج درباره اینکه وعده داده است که در 

صورت انتخاب دوباره به عنوان رییس فدراسیون 

فوتبال، کی روش را برمی گرداند، هم گفت: کی روش 

را قبول دارم و با او نتایج خیلی خوبی گرفتیم و 

بهترین فدراسیون بعد از انقلاب دوره ما بوده 

است، ۵ تیم ما به جام جهانی صعود کردند، 

بهترین کمپ را ساختیم، بهترین نتیجه تاریخ 

را در فوتبال بزرگسالان گرفتیم.

وی افزود: فوتسال و فوتبال ساحلی ما دوم و 

سوم دنیا بودند، اما الان هفدهم و هجدهم دنیا 

هستند  از من می پرسند چرا آمده اید، می گویم که 

آمده ایم که این شرایط را درست کنیم.پرسپولیس 

و استقلال از آسیا حذف شدند و آمده ایم که درست 

کنیم و این دو تیم را دوباره برگردانیم.

 نامزد انتخابات فدراسیون فوتبال در با تایید 

ضمنی برگرداندن کی روش به تیم ملی، تصریح 

کرد:کی روش مربی موفقی است و اگر انتخاب 

شوم روی بازگشت او به صورت جدی فکر می کنم.

تاج درباره اینکه اگر وزارت مانع بازگشت کی روش 

شود، هم گفت: وزارت ورزش الان هم فشار می آورد 

اما  فدراسیون اساسا مستقل است و می خواهم از 

استقلال فدراسیون دفاع کنم، در دوره من هیچ کس 

نمی توانست در کار فدراسیون دخالت کند.

نامزد انتخابات در پایان در واکنش به این سوال 

پس چرا ویلموتس را وزیر ورزش به فدراسیون 

معرفی کرد و این به نظر می رسد نوعی دخالت 

است، گفت: بله بالاخره نظر وزیر است و اگر در 

 راستای سیاست های فدراسیون باشد، حتما قبول

 می کنیم.

 پنجم شهریور تاریخی است که استارت 

لیگ یک خواهد بود و تیم ها برای 

فوتبال  سطح  بالاترین  به  رسیدن 

 ایران رقابت خواهند کرد. تیم هایی 

که در فصل نقل و انتقالات فعالیت 

زیادی داشته اند و برای حضور در لیگ 

برتر حسابی خود را تقویت کرده اند.

در این بین هنوز هم تکلیف تعدادی 

از تیم ها مشخص نیست و انگار نه 

 انگار که آن ها در فوتبال حرفه ای 

 در حال تیمداری هستند. دیشب 

و در فاصله شش روز مانده به شروع لیگ 

یک، بالاخره تکلیف امتیاز شهرخودرو 

مشخص شد و آن را در داخل استان 

نگه داشتند و امتیاز خود را به امید 

وحدت خراسان واگذار کردند. این 

در حالی است که تیم فوتبال امید 

وحدت کار سختی را در این ۵ روز باقی 

مانده خواهد داشت و باید دید برای 

تقویت خود از چه راهکاری استفاده 

خواهد کرد. بسیاری از ستاره های 

شهرخودرو جدا شده اند و تنها 11 

بازیکن در دسترس این تیم برای جذب 

خواهد بود.

در شمال کشور هم سهمیه مازندران 

به داستان های زیادی خورده است 

و بعد از 2 بار خرید و فروش شدن 

سهمیه رایکا بابل، ظاهرا قرار شده 

دوباره این تیم در لیگ یک به کار خود 

ادامه دهد. آن ها ابتدا سهمیه را به 

موج سواران نوشهر فروختند و سپس 

با مخالفت شورای تامین قرارداد بسته 

شده را ابطال کردند. البته با وجود 

ابطال قرارداد باشگاه موج سواران تا 

روز تاسوعا به تمرینات خود ادامه 

داد اما بعد از آن دیگر خبری از ادامه 

 حیات این تیم نشد. پیمان منیری برای 

بار دوم این بار سهمیه را به دریای بابل 

فروخت و حتی این باشگاه به خاطر حق 

کپی رایت نامش را به دریای کاسپین 

بابل تغییر داد اما روز گذشته چک 

مالکان دریای کاسپین بابل پاس 

نشد تا منیری بخواهد دوباره خودش 

در لیگ یک تیمداری کند.

البته هنوز سرانجامی برای قصه سهمیه 

عجیب مازندران مشخص نشده و معلوم 

هم نیست بالاخره چه تیمی با چه نامی 

در لیگ آزادگان این فصل به مصاف 

رقبا خواهد رفت.

جالب ترین قصه اما برای جنوب ایران 

و یکی از سهمیه های خوزستان است. 

جایی که استقلال ملاثانی و پرسپولیس 

خوزستان هر کدام مدعی هستند که 

باید در لیگ یک شرکت کنند و هر کدام 

هم لیست بازیکنان و مربیان خود را 

بسته اند و در دعوای کمیسیون ماده 

۵ برای شرکت در لیگ یک هستند. 

ظاهرا قضیه به چیزی بیشتر از یک 

دعوای فوتبالی تبدیل شده و حتی 

شنیده ها حاکی از آن است که هواداران 

استقلال ملاثانی تهدید کرده اند که 

اگر سهمیه به اهواز برود، دست به 

کارهای عجیب و غریبی از جمله بستن 

خیابان ها خواهند کرد.

البته کمیسیون ماده پنج بالاخره رای 

خود را در این خصوص داد و آبی های 

ملاثانی در این فصل لیگ یک هم 

تیمداری خواهند کرد.

پدرام خسروشاهی
یادداشت

بازی تاج در زمین کی روش!

۱۱ بازیکن برای امید وحدت!

بنگر:
 برای خرید مسلمان بودجه کافی نداریم

نخستین تمرین تیم فوتبال امید وحدت مشهد که با خرید 

امتیاز شهر خودرو در لیگ دسته یک کشور حضور خواهد 

یافت، عصر امروز در زمین چمن تمرینی دانشگاه فردوسی 

مشهد با حضور سرمربی و مالک باشگاه برگزار شد.

در این تمرین بازیکنانی همچون حامد فلاح زاده، حمید 

طاهر خانی، معراج پور تقی، دانیال کردستانی، فرزاد حاتمی 

و رضا شربتی حضور داشتند.

محسن بنگر در خصوص قبول هدایت تیم امید وحدت اظهار 

کرد: با تیمی جوان کار را آغاز کردیم. امیدوارم خدا کمک 

کند و بتوانیم با این تیم جوان کار بزرگی کنیم. فوتبال 

مشهد مملو از ستاره است و از آن ها برای حضور در مشهد 

اجازه گرفتم. افراد زیادی مثل یحیی گل محمدی، ساکت 

الهامی و مهدی رحمتی در فوتبال مشهد به موفقیت خوبی 

برای من هم خوش یمن اینجا  امیدوارم  و  یافتند   دست 

 باشد.

وی افزود: باافتخار و با مدد امام رضا)ع( کار را پذیرفتم. 

دنبال بهانه نیستم ولی برای حضوری موفق در لیگ باید 

در حالت عادی حداقل ۴۰ روز تمرین کرد. در لیگ سه با 

شهرداری نوشهر به لیگ 2 رسیدیم و در آن سال با امید وحدت 

هم گروه بودیم.سرمربی جدید امید وحدت مشهد در خصوص 

اینکه اگر تا شروع لیگ یک پنجره امید وحدت باز نشود، چه 

خواهد کرد، گفت: اگر پنجره باز نشود، نمی توانیم در بازی 

نخست وارد زمین شویم. کلا از فصل پیش معراج پورتقی و 

کردستانی در اختیار تیم بودند و سرجمع 2 بازیکن داریم. 

مشهد آدم های بزرگی در فدراسیون و فوتبال ایران دارد و 

امیدوارم مشکلات زودتر حل شود.

خبر
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افزایش عمر با مصرف حبوبات
دکتر فیروزآبادی، دکترای بیو تکنولوژی میکروبی 

رژیم غذایی می تواند تا ده سال به طول عمر شما اضافه کند

محققان نرژوی در مطالعه جدیدی میزان تاثیرگذاری مواد 

غذایی مختلف بر شاخص امید به زندگی )LE( را موردبررسی 

قرارداده و نتایج اولیه تحقیق آن ها نشان می دهد تغییر رژیم 

غذایی و استفاده از دانه ها، حبوبات و مصرف کمتر مواد غذایی 

فرآوری شده می تواند بیش از ده سال به طول عمر بیفزاید.

 هر ماده غذایی می تواند تاثیر متفاوتی بر بدن انسان داشته 

باشد. طبق مطالعه جدید، یک فرد بالغ می تواند با تغییر رژیم 

غذایی خود از یک رژیم معمولی به یک رژیم غذایی بهینه شده 

حاوی حبوبات بیشتر، غلات کامل، دانه ها و مصرف کمتر مواد 

غذایی فرآوری شده، بیش از یک دهه به طول عمر خود اضافه 

کند. بر اساس نتایج اولیه این مطالعه، باوجودی که مصرف 

چنین موادی توسط افراد مسن تر تاثیر کمتری به همراه دارد، 

اما همچنان قابل توجه است.

 PLOS Medicine  نتیجه این مطالعه در تاریخ 8 فوریه در نشریه 

توسط لارس فادنس از دانشگاه برگن نروژ و همکارانش منتشرشده 

است.

 برآوردها حاکی از آن است که در سراسر جهان، مصرف نادرست 

مواد غذایی هرسال باعث مرگ میلیون ها نفر می شود. بر اساس 

مدل بررسی شده توسط محققان نرژوی، یک فرد بزرگسال در 

ایالات متحده با تغییر پیوسته و مداوم رژیم غذایی معمولی 

غربی به رژیم غذایی مطلوب از سن 2۰ سالگی، می تواند تا ده 

سال به طول عمر خود بیفزاید. در این بررسی میانگین افزایش 

شاخص LE برای خانم ها بین ۵.9 تا 1۴.1 سال مشخص شده 

که محققان 1۰.7 سال را به صورت میانگین برای آن در نظر 

گرفته اند. در مردان این افزایش می تواند بین 6.9 تا 17.۳ سال 

باشد که میانگین آن 1۳ سال در نظر گرفته می شود. مصرف 

حبوبات می تواند برای خانم ها میانگین باعث افزایش LE تا 

2.2 ) متوسط بین 1 تا ۳.۴( سال و برای آقایان میانگین 2.۵ 

سال ) بین 1.1 تا ۳.9( سال به همراه داشته باشد. غلات کامل 

)خانم ها 2.۰ سال )۰.7-۳.۳(، آقایان 2.۳ سال و بین ۰.8-

۳.8(، دانه های آجیل  )خانم ها 1.7 ) رقمی بین ۰.8-2.7( و 

برای آقایان 2.۰ ) میانگین بین 1.۰-۳.۰(، مصرف کمتر گوشت 

قرمز )خانم ها 1.6 )۰.7-2.۵( آقایان 1.9 )بین ۰.8-۳.۰( و 

مصرف کمتر گوشت فرآوری شده  )خانم ها 1.6 )بین 2.۵-۰.7( 

و آقایان  1.9 ) بین ۳.۰-۰.8(.

500 هوادار خانم به ورزشگاه آزادی می روند

بعد از کش وقوس های فراوان سرانجام وزارت کشور مجوز 

 ورود ۵۰۰ هوادار خانم را برای مسابقه استقلال و مس کرمان 

در ورزشگاه آزادی صادر کرد و این تعداد با حضور در طبقه دوم 

می توانند بازی را تماشا کنند.بعد از اعلام وزیر کشور مبنی بر 

اینکه برای ورود زنان به ورزشگاه ها مشکلی وجود ندارد، سازمان 

لیگ و فدراسیون فوتبال پیگیری های لازم را انجام دادند و در 

نهایت، قرار بر این شد تا فعلا در ورزشگاه  آزادی حضور بانوان 

آزاد شود و سپس با تجهیز ورزشگاه های دیگر این امکانات به 

سایر ورزشگاه ها نیز برسد.بر این اساس، طبق هماهنگی انجام 

شده دیدار استقلال و مس کرمان با حضور حدود ۵۰۰ هوادار 

زن برگزار خواهد شد. طبق این برنامه ریزی ۵۰۰ هوادار خانم از 

طریق سامانه بلیت فروشی امکان تهیه بلیت مسابقه استقلال 

و مس را دارند.این هواداران در بخشی از ورزشگاه از طبقه دوم 

مستقر می شوند و همچنین پارکینگ مجزایی برای آنها در 

 نظر گرفته خواهد شد. آنها از در شرقی وارد ورزشگاه می شوند 

و ورودی های مجزا با مردان خواهند داشت.

پزشکی

خبر

ورزش کودک نقش مهمی در سلامت کودک و بهبود عملکرد 

ایمنی بدن او دارد. اگر ورزش در کنار تغذیه سالم و اصولی 

باشد می تواند به رشد کودک کمک کرده و سلامت او را 

تضمین کند فراموش نکنیم که والدین با توجه ویژه به ورزش 

و تغذیه کودک می توانند در الگوی مناسبی برای کودک 

بوده و سبک زندگی سالم را در کودکان تقویت کنند در 

این 2 سال اخیر عوارض کرونا بر سلامت جسمانی کودکان

یکی از دلایل اصلی بروز چاقی در کودکان، کم تحرکی 

و نداشتن فعالیت بدنی کافی بوده است. البته دلایل 

بسیاری وجود دارد که کودکان را به سوی بی تحرکی سوق 

می دهند. تماشای تلویزیون و استفاده از انواع بازی های 

رایانه ای نیز از این قبیل دلایل است.

هدف از برگزاری بازی و ورزش کودکان ترویج و بیان اهمیت 

ورزش با کمترین هزینه و ایجاد روحیه شادابی در بین 

کودکان است.هر بازی سالم و باروری که کودک به آن 

مشغول می شود دارای ارزش های مهمی است که باکمی 

تأمل نسبت به آن ها، می توان به درستی به نقش و اهمیت 

بازی در حیات کودک پی برد.

الگوی صحیح راه رفتن، دویدن، پریدن وتمامی حرکات 

پایه، در همین دوران کودکی و به وسیله همین تحرک های 

کودکانه یاد گرفته می شوند،چراکه اگر زمینه های مناسب 

برای فعالیت کودکان فراهم نشود، بسیاری از حرکات پایه 

احتمالا اشتباه و یا ناقص یاد گرفته می شوند و عواقب 

نامطلوبی بر آینده کودک خواهد داشت.

فواید و اهمیت ورزش کودکان
کودکان انرژی بالایی برای انجام فعالیت های بدنی دارند. با 

جنب وجوش فراوان در طول شبانه روز بدون اینکه لحظه ای 

خستگی سراغشان آید، به انجام بازی های مختلف می پردازند. 

بااین وجود بیشتر والدین و خانواده ها سعی می کنند به 

این روند کودکان جهت دهند تا روزی به بهره برداری 

برایشان برسد.

اما ورزش برای کودکان علاوه بر این موارد، فواید متعدد 

دیگری را نیز برای کودکان دارد. البته اگر ورزشی مناسب 

انتخاب شود این فواید را به همراه خواهد داشت:

- اکسیژن رسانی و گردش خون در بدن را بهبود می بخشد

بااین وجود رشد بهتری برای بافت ها و عضلات کودک 

ایجاد خواهد شد

-ورزش به استحکام استخوان ها در کودکان کمک می کند

باوجود زندگی های آپارتمان نشینی، اضافه وزن مشکلی 

برای کودکان است که با ورزش می توان از بروز آن برایشان 

جلوگیری کرد

-از ایجاد بافت های چربی در بدن آن ها جلوگیری خواهد شد

انجام ورزش های گروهی برای کودکان، اجتماعی شدن 

و روحیه کار گروهی را افزایش خواهد داد

-کیفیت خواب شبانه و زمان خواب منظم را برایشان به 

همراه خواهد داشت.

گروه ورزشی- طی  حکمی از سوی 

افشین ملایی رییس فدراسیون 

ورزش های همگانی دکتر اشرف 

زاده مسوول کمیته یوگا خراسان 

رضوی به عنوان سرپرست انجمن 

فدراسیون  ورزشی  گردشگری 

ورزش های همگانی معرفی شد.

بر اساس این گزارش همچنین رویدادی 

 دیگر در ورزش کشور اتفاق افتاد 

و انجمن آمادگی جسمانی مستقل 

و به فدراسیون ارتقا یافت و بعدازاین 

دوره های مربیگری آمادگی جسمانی 

زیر نظر فدراسیون جدید خواهد بود

سینا کلهر معاون فرهنگی و توسعه 

ورزش  وزارت  همگانی   ورزش 

در نامه ای که برای حمید سجادی 

وزیر ورزش نوشته و خواستار تبدیل 

انجمن آمادگی جسمانی به فدراسیون 

شده آورده است: »در راستای رشد 

و توسعه ورزش همگانی و باهدف 

مدیریت بهینه رشته های زیرمجموعه 

ورزش های همگانی   فدراسیون 

و افزایش اثربخشی آن ها و بنابر 

بررسی های انجام شده، بازدیدهای 

میدانی و نظرسنجی های به عمل آمده 

از صاحب نظران این امر، معاون امور 

فرهنگی و توسعه ورزش همگانی 

پیشنهاد می نمایند رشته پرمخاطب 

آمادگی جسمانی که در حال حاضر 

یکی از انجمن های فدراسیون همگانی 

می باشد به عنوان یک فدراسیون 

مستقل تشکیل و شروع به فعالیت 

نماید.«

رییس فدراسیون ورزش های همگانی 

با تاکید بر اینکه تبدیل انجمن 

آمادگی جسمانی به فدراسیون شالوده 

 این فدراسیون را به چالش کشید 

 نسبت به بازنگری در این تصمیم 

ابراز امیدواری کرد.

افشین ملایی در این زمینه بابیان 

اینکه از شنیدن خبر فدراسیون 

شدن انجمن آمادگی جسمانی 

شوکه شدیم، گفت: طی دو سال 

گذشته یکی از رسالت های فدراسیون 

ورزش های همگانی، آگاهی بخشی 

در خصوص نتایج اسفبار کم تحرکی 

ملی بود. ملتی که در مسیر توسعه 

کم تحرکی قرار دارد سیاست های 

هوشمندانه ای را در حوزه ورزش های 

همگانی باید به کار بگیرد.

 وی با تاکید بر اینکه وزارت ورزش 

و جوانان در یک اقدام غیر کارشناسی 

و شتاب زده با دلایلی که هنوز برای 

ما مشخص نیست این کار را انجام 

داده است، خاطرنشان کرد: تحلیل 

کارشناسی فدراسیون این است که 

ماهیت اساسی فدراسیون ورزش های 

همگانی مبتنی بر آمادگی جسمانی 

آحاد مردم است. 

جدا کردن این انجمن مانند جدا 

کردن یک اصل از ماهیت یک سازمان 

است. بنابراین به نظر می رسد با 

جدا شدن این انجمن امکان توسعه 

فاکتورهای آمادگی جسمانی به 

شکل رسمی در قالب رویدادها 

و مباحث آموزشی عملا و قانونا 

از این فدراسیون سلب می شود.

رییس فدراسیون ورزش های همگانی 

تاکید کرد: کم تحرکی در حوزه های 

مختلف ازجمله سلامت خصوصا در 

رده کودکان و نوجوانان و کهنسالان 

تاثیرات منفی زیادی داشته است. 

این موضوع می طلبید در دوران 

کرونا سیاست های هوشمندانه تری 

 از این اقدامات از سوی وزارت ورزش 

 و معاونت همگانی را شاهد باشیم. 

به نظر می رسد با این تصمیمات ضربه 

سنگینی به آینده ورزش همگانی 

کشور وارد می شود.

وی بابیان اینکه برای خودم بسیار 

متاسف هستم چون در فدراسیونی 

باید کار بکنم که شالوده آن را به 

چالش کشیدند و از او جدا کردند، 

تصریح کرد: وزیر ورزش هم تحصیلات 

آکادمیک دارد بنابراین امیدوارم 

قبل از اینکه وضعیت سلامت و 

تندرستی ملت به چالش بیشتر کشیده 

 شود به پیامدهای این تصمیمات 

در حوزه راهبردی توجه داشته باشد. 

خانواده بزرگ همگانی در دو سال 

گذشته با توجه به تاکیداتی که 

مقام معظم رهبری بر توسعه ورزش 

همگانی داشتند یک حرکت جهاد 

گونه از خودشان نشان دادند اما 

با این تصمیمات غیر کارشناسی 

انگیزه خودشان را از می دهند.

اهمیت ورزش برای کودکان

اشرف زاده سرپرست انجمن آمادگی جسمانی شد
 نقش و اهمیت تغذیه 

در ورزش بانوان
مهدیس آصفی،کارشناس علوم ورزشی

در ۳۰ سال گذشته حضور زنان در ورزش 

و مسابقات ورزشی در حد چشمگیری 

افزایش یافته است وباورهای اجتماعی 

و سیاسی و اقتصادی نیز درباره حضور 

زنان در ورزش تغییرات اساسی کرده 

است.در حال حاضر در خیلی از ورزش ها 

،زنان در بالاترین سطح رقابت می کنند 

.در برخی ورزش ها مثل کشتی،وراگبی 

..که قبلا فقط به مردان اختصاص داشت 

-زنان هم در مسابقات رقابت می کنند.

برای اولین بار در بازی های المپیک 

تابستانی 2۰12لندن،به زنان اجازه داده 

شد در مسابقات بوکس شرکت کنند.

منحصربه فرد  باوجوداین،فیزیولوژی 

زنان )بلوغ ،نوجوانی ،باروری  ویائسگی( 

نتوانسته مانع از مشارکت گسترده زنان در 

رقابت های ورزشی شود.همچنین سوالات 

بدون جواب زیادی درباره آثار هورمون های 

تولیدمثل  زنانه مثل استروژن و پروژسترون 

بر عملکرد  ورزشی وجود دارد. در همین 

رابطه درباره اهمیت تغذیه در ورزش بانوان 

با شراره زرین دست دکترای فیزیولوژی 

ورزشی ،استاد دانشگاه  و مدرس  ) تغذیه 

و طراحی تمرین(فدراسیون ورزش های 

همگانی به گفت وگو نشستیم.

وی می گوید: اگر شما جزو زنان بسیار 

فعال و پرتحرک هستید ،احتمالا مشتاق 

مشاوره تغذیه ورزشی می باشید ،به ویژه  

اینکه بیشتر توصیه های تغذیه ای برای 

ورزشکاران مرد ارائه شده است.اما تا همین 

اواخر ،تفریبا تمام توصیه های تغذیه ورزشی 

برای زنان بر اساس داده های جمع آوری شده 

بر روی مردان بود.حتی در حال حاضر اکثر 

توصیه ها هنوز هم به اطلاعات متمرکز بر 

مردان متکی هستند.

چرا این موضوع مهم است؟
زرین دست در ادامه در خصوص توجه به 

تغذیه در ورزش قهرمانی بانوان به آناتومی 

و فییو لوژی بانوان اشاره کرد و تصریح کرد: 

آناتومی و فیزیولوژی زنان و دختران بسیار 

متفاوت از مردان و پسران است و برخی از 

اونها منحصربه فرد هستند انتقال تغذیه 

ورزشی و توصیه های تمرینی بر اساس 

مردان به زنان،نامناسب و بی اثر و شاید 

خطرناک است،همان طور که استفاده از 

نتایج تحقیقات داروی مردان به زنان کمک 

نمی کند.ورزشکاران زن نیز می خواهند 

بیشترین پیشرفت ممکن را داشته باشند.

یا حداقل ،لاغر و خوش اندام شوند ،آن ها 

می خواهند قوی تر،سریع تر و قدرتمندتر 

باشند و برای حمایت از اهدافشان برنده 

شوند.اگر دستیابی به این اهداف منجر 

به نتایجی شود که آسان تر و مستحکم تر 

بشوند این درست است.

ادامه دارد....

      تغذیه ورزشی

مژده حاجت طلب 
کارشناس  ورزشی 



به مناسبت  زادروز استاد حسین علیزاده

ترنم مضراب عشق 

شهریور چه خوش یمن آغاز می شود، آغازی که در 

سال های بعد مشخص شد که از حضورش، تاریخ، 

فرهنگ، هنر و موسیقی این مرز پرگهر، رنگ و 

بویی تازه یافت و مزین به نام حسین علیزاده شد.

آن چنان که این نام دیگر نام شخص نیست، نام 

خاصی است که هر جا شنیده و دیده شود، در 

بطن خود غرور و سربلندی موسیقی ارزشمندمان 

را در پی دارد.

برای رسیدن به این نام و نشان بهای گزافی پرداخت شده 

که از همت و سخت کوشی ایشان در طی بیش از 

پنج دهه، تا دست وپنجه نرم کردن با بی مهری ها 

و ناملایماتی که در چند دهه اخیر گریبان گیر 

موسیقی ایران بوده، هر دم عزمش را جزم تر و 

اعتقادش را سخت تر کرده  است تا اوج عشقی که 

همیشه همراه او بوده و مشکلات فراوانی را از سر 

راه برداشته است.

به اعتقاد من، او آن گونه که بایدوشاید به آرمان هایش 

دست نیافته است که انجام این مهم شرایط مساعد و 

پایدار اجتماعی، سیاسی و فرهنگی را طلب می کند 

اما شناخت صحیح او از شرایط نامناسب فضای 

موسیقی ایران و مثبت اندیشی خاص او برای راه 

گشایی و پیشبرد فعالیت های موسیقی، باعث شده 

است که در تمام سال های فعالیتش به موسیقیدانی 

پرکار که به موفقیت هایی ارزشمند، چشمگیر و 

استثنایی دست یافته است، تبدیل شود.

علیزاده از جریان سازترین و تاثیرگذارترین موسیقیدانان 

عصر خود است و این مهم جز با شناخت و درک 

عمیق و ریشه ای از دانش و سنت های موسیقی 

ایران و نگاهی پویا، نوین، خلاقانه و روشنفکرانه 

به خصوصیات این موسیقی در اجرا و تولید آثار 

امکانپذیر نبوده است. جریان سازی این موسیقیدان 

در حوزه آموزش تا آنجا پیش رفته است که آثار و 

قطعات وی بخش جدایی ناپذیر برنامه آموزشی 

موسیقی ایران در سازهای تار و سه تار شده است.

در آستانه خجسته زادروز ایشان لازم است اشاره ای 

داشته باشم به عدم توجه مراکز آموزشی آکادمیک و 

آزاد موسیقی به آموزش صحیح موسیقی ایرانی، نگاه 

مبتنی برگذراندن واحدهای درسی، اخذ نمره قبولی 

و... بدون توجه به پرورش خلاقیت و ساخت وساز 

ذهنی و خلاقانه موسیقی توسط فراگیرندگان 

باعث شده است که جامعه موسیقی ایران تهی از 

آزاداندیشی، شهامت و شجاعت در ارائه آثار تجربی 

و نگاه خلاقانه در ارائه اثر شده و فراگیری و اجرای 

موسیقی محدود به حفظیاتی شود که هم در آموزش 

و هم در اجرا مورداستفاده است. به عبارت ساده تر 

مراکز آکادمیک موسیقی در تربیت هنرمندان 

تاثیرگذار، جریان ساز و خلاق ناتوان هستند و لازم 

است که این موضوع با درایت، بررسی های همه جانبه 

 و برنامه ریزی خاص برای موسیقی ایرانی، موردتوجه

 قرار گیرد.

حسین علیزاده در کنار همه فعالیت های اجرایی، 

کنسرت ها، آلبوم ها، تولید آثار آموزشی، ساخت 

موسیقی فیلم و... به عنوان یک حامی تمام عیار 

جریان های هنری و آزاد موسیقی و رویدادهای 

فرهنگی و همچنین در همه این سال ها به عنوان 

موسیقیدانی مبارز و منتقد،حضوری پرثمر داشته 

است.

هفتاد و یکمین زادروزش را گرامی داشته و با آرزوی 

سلامتی و طول عمر برای ایشان، قدردان حضور 

اندیشمندانه، ارزشمند و پرثمرش در عرصه موسیقی 

ایران هستیم.

Nakhost Honari
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18برند برتر مشـهدی در دهمیـن همایش برندینگ 

خراسـان با رویکرد سیسـتم سـازی و مانـدگاری برند  

معرفی شـدند.

 در ایـن مراسـم برندهـای برتـر در دو حـوزه صنعـت و 

اصنـاف معرفـی شـد.

در حوزه صنعت برند عنوان شایسته تقدیر تعلق گرفت 

به شرکت های؛ پارس سامان ایرانیان، حوله یاس سپید 

مشـهد، خوشـنام خراسـان و صنعت بـام شرق ممتاز 

نویـن. همچنیـن برندهای برتـر به شرکت هـای پارت 

لاستیک، چرم مشـهد، خدمات بار هوایی سپیدبال، 

زعفران مصطفوی مهـر ایرانیـان، صنایع قهـوه پارت 

سازان، قند تربت حیدریه، تولیدی و صنعتی سامد، 

کشاورزی تحقیقاتی نوین زعفران و شرکت دانش بنیان 

نیان الکترونیک اهدا شـد. 

برنـد اولـی در حـوزه صنعـت نیـز بـه گـروه غذایـی به 

صبـا رسـید.

در بخشی دیگر از اهدای جوایز، مدال حوزه پیشکسوتان 

بـه گـروه صنایـع غذایی بـه صبـا و شرکت کشـاورزی 

تولیدی زعفران سحرخیز تعلق گرفت.

برند شایسته تقدیر در بخش اصناف هم به شرکت های 

خدمات کارگزاری و بازرگانی قندچی و برند برتر اول 

به مانتـو بلـوط و در رتبه بعدی بـه داده پـردازی آموت 

تعلق گرفت. برنـد اولی اصناف هم بـه مجتمع کیک 

و شـیرینی ملکا اختصـاص یافـت و فرزانـه معینی از 

شرکت نیان الکترونیک نیز به عنوان کارشناس نمونه 

حوزه برندینگ تقدیر شـد.

همچنین دو برنـد شرکت نیـان الکترونیـک و شرکت 

نوین زعفران به عنوان برندهای ممتاز خراسان رضوی 

به خاطر انتخاب به عنـوان برند برتر در طـول ده دوره 

همایش ،کاپ قهرمانـی را دریافت کردند.

شایان ذکر است دهمین دوره همایش برندینگ خراسان 

با موضوع سیسـتم سـازی و ماندگاری برند،با حضور 

جمعـی از مدیـران بخش هـای دولتـی و خصوصی و 

فعـالان حوزه هـای مختلـف صنعتـی و اقتصـادی در 

محل هتل پردیسان مشهد وبه همت انجمن مدیران 

صنایع خراسـان برگزار شد.

جلد دوم کتاب "یادمان مدیران" در دهمین همایش 

برندینگ انجمن مدیران صنایع خراسان رونمایی شد.

کتاب "یادمان مدیران" به همت انجمن مدیران صنایع 

خراسان که در دو جلد منتشرشده بود، جلد دوم آن 

با حضور باقری مدیر هلدینگ نگین و رضا حمیدی، 

رییس هیات رییسه انجمن مدیران صنایع خراسان 

رونمایی شد.

نسخه نخست این کتاب، شامل نظرات، دغدغه ها 

و نصایح کارآفرینان در ابتدای1۴۰1 گردآوری شده 

است و جلد دوم آن با مدیریت امیرمهدی مرادی، دبیر 

اجرایی انجمن مدیران صنایع خراسان در دهمین 

همایش برندینگ رونمایی و به تمامی شرکت کنندگان 

اهدا شد.  

جلد دوم کتاب "یادمان مدیران" شامل مجموعه ای 

از دانش، تجربه و تفکرات کارآفرینان عضو انجمن 

مدیران صنایع خراسان است که در قالب دل نوشته 

مدیران به کوشش فرامرز عسکری، مدیر روابط عمومی 

انجمن گردآوری شده است. 

از ویژگی های جالب این کتاب، انتشار نکات و 

دستاوردهای مدیریتی به صورت دست نوشته خطی 

8۰نفر از مدیران است و بخش دوم کتاب به یادمان 

۴۰نفر از مدیران فقید عرصه صنعت به نام "یاد یاران" 

اختصاص یافته است.

گفتنی است جلد دوم کتاب "یادمان مدیران" در قطع 

رقعی و 2۰۵صفحه و 1۵۰۰نسخه در تابستان1۴۰1 

منتشرشده است.گ انجمن مدیران صنایع خراسان 

رونمایی شد.

رضاپورمنفردی

نیم نگاه

خبر

دلنوشته

او می آید
اعظم سادات حسینی رخ

صدای پایش می آید،نرم نرمک و خرامان خرامان.با نسیمی 

که زلف های رنگارنگ زیبای افشانش رابه رقص درخواهدآورد.

وقتی می آید شور بچه ها و هیاهوی زندگی را می شنوی 

.بوی جنبش و تازگی،طراوت و خنکایی ازجنس تولدی 

نو.پروازپرندگان ، آواز باد و مهاجرت.

صدای زنگ و نفس نفس زدن های پر اضطراب،شادی و 

همهمه و بغض و گریه .گویی همه چیز را درهم دارد و باهم. 

 یکی می رود و دیگری ازراه می رسد،روزشمارتابستان را

می گویم .نفس هایش دیگر به شماره افتاده است ریگ های 

ساعت شنی اش راببین که همچون جواهر در درخشش افتاب 

ظهر وهرم گرمای تموزیش اخرین زورهای خودنمایی خودرامی 

زند و پاییز خنیاگر لباس اغواگر خویش را خواهدگستراند تا 

مغتنم شمردن لحظات را به حضار یادآورشود!

هم زمان با هفته دولت

 شش پروژه اقامتی و صنایع دستی
 در مشهد افتتاح می شود

سیده بهجت موسوی مقدم

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی مشهد 

مقدس گفت: »هم زمان با هفته دولت شش پروژه اقامتی و 

صنایع دستی در مشهد افتتاح می شود.«

اداره کل  روابط عمومی  از   نقل  به  و  نخست  گزارش  به 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی 

حسین امیرکلالی  با اعلام این خبر افزود: »این پروژه ها شامل 

دو هتل پنج ستاره، دو هتل دوستاره، یک مهمانپذیر و یک 

بازارچه صنایع دستی است.«

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی مشهد 

مقدس ادامه داد: »این پروژه ها با سرمایه ای بیش از ۳8 هزار 

میلیارد ریال توسط بخش خصوصی ساخته شده است.

 کلالی به اشاره به نقش این پروژه در اشتغال زایی در شهرستان 

مشهد گفت: »با افتتاح از این پروژه ها برای بیش از 7۰۰ نفر 

نیروی کار جدید شاغل می شوند.«

او یادآور شد: »با بهره برداری از این واحدهای اقامتی، بیش 

ازهزار و ۵۰۰ تخت به ظرفیت مراکز اقامتی مشهد الرضا 

)ع( افزوده شده و ظرفیت اقامت در مشهد به 12۰ هزار 

نفرشب خواهد رسید.«

بذری از درد
نگین مرشدی

ما نفهمیدیم 

بذری از درد در مغز استخانهایمان کاشته بودند 

ناگهان چشم ها گشوده شدند و دیدند 

و سپس حس ها در هم تنیده شدند 

برای همین است درد که می آید، همه چیز میرود 

همه چیز کمرنگ میشود 

درد میماند و درد

پیشکسوت عرصه تعزیه و هنرمند 

 شناخته عرضه شبیه خوانی کشور 

در عرصه های بین المللی با نقد جدی 

به ورود موسیقی های غیراصیل به این 

هنر کهن گفت: جوانان علاقه مند به 

هنر تعزیه باید بدانند اگر بدون پشتوانه 

پژوهشی به این عرصه پا گذارند ممکن 

است تعزیه را به غلط اجرا کرده و این 

هنر نمایشی را به بیراهه برند.

ابوالفضل میرزا احمدی از هنرمندان 

حاضر در دوازدهمین رویداد بین المللی 

تئاتر صاحبدلان که با مجلس شهادت 

حربن یزید ریاحی دراین رویداد حضور 

دارد در گفت وگو با خبرنگار تئاتر ایرنا 

درباره لزوم افزایش دانش و آگاهی 

هنرمندان عرصه تعزیه به فسلفه شهادت 

هرکدام از شهدای واقعه عاشورا اشاره و 

تصریح کرد: نسخ تعزیه از تعدد بسیار 

زیادی برخوردار است و در ارتباط با 

تمام امامان و مقاطع مختلف زندگی 

آن ها مجالس تعزیه وجود دارد.

وی خاطرنشان کرد: نکته حائز اهمیت 

آن است که جوانان علاقه مند به هنر 

تعزیه باید بدانند اگر بدون پشتوانه 

پژوهشی به این عرصه پا گذارند ممکن 

است تعزیه را به غلط اجرا کرده و این 

هنرنمایشی را به بیراهه برند.

ورورد موسیقی های غیراصیل به 
تعزیه عملی اشتباه است

میرزا احمدی با نقد جدی از به کارگیری 

موسیقی های غیر اصیل در اجرای 

برخی گروه های جوان اذعان داشت: 

ابعاد موسیقیایی هنر تعزیه بسیار 

وسیع است و حتی افراد بسیاری در 

زمینه موسیقی تعزیه اقدام به پژوهش 

کرده اند درنتیجه تغییر در ادوات و فرم 

موسیقی تعزیه عملی اشتباه است 

که این هنر را دچار تحریف ساخته 

و علی رغم آنکه ممکن است شکلی 

مهیج و همسو با ذائقه جوان امروزی 

به اثر بخشد اما به هیچ عنوان توصیه 

نمی شود.

این فعال عرصه تعزیه افزود: شبیه خوانی 

و تعزیه ازجمله گونه های نمایشی 

هستند که به نوعی شیوه ای از عزاداری 

نیز محسوب می شوند درنتیجه تعزیه 

یکی از ارکان مراسم سوگواری اهل بیت 

است که باید در تمام ایام سال موردتوجه 

قرارگرفته و نه فقط مجلس شهادت 

بزرگان دین که دیگر مجالس حتی 

شادی همچون تولد و ازدواج این 

بزرگان نیز موردتوجه گروه های تعزیه 

قرار گیرد.

پیشکسوت نمایش آیینی:

تعزیه بدون پژوهش به بیراهه می رود
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»شبکه مخفی زنان« قصد دارد به نابرابری های موجود 

و مشکلاتی که در طول تاریخ گریبان گیر زنان بوده 

بپردازد و در عین حال از روایات تاریخی رایج پرهیز 

کند و لحن خشک و جدی نداشته باشد و با چاشنی 

طنز آن را دلنشین تر کند از طرفی در دام لودگی های 

مرسوم و سطح پایین آثار کمدی  نیفتد و اثری متفاوت را 

به تصویر بکشد.نغمه خدابخش در یادداشتی به سریال 

»شبکه مخفی زنان« به کارگردانی افشین هاشمی 

پرداخت و نوشت: سال ها فعالیت در تئاتر و سینما 

در زمینه بازیگری و کارگردانی و تسلط و اطلاعات در 

حیطه ادبیات و تاریخ پیش درآمدی غنی برای افشین 

هاشمی است تا اولین سریال خود را در بخش نمایش 

خانگی با عنوان »شبکه مخفی زنان« بسازد.

روایتی از تاریخ معاصر ایران با درون مایه طنز که اثری 

متفاوت را پیش روی مخاطبان قرار داده و با بر هم 

زدن معادلات رایج، تماشاگرش را غافلگیر کرده است. 

»شبکه مخفی زنان« دارای چند ویژگی خاص است 

که آن  را از دیگر آثار مشابه چه در ژانر تاریخی و چه 

کمدی متمایز کرده است.

بهتر است کمی به عقب برگردیم و اشاره ای به نکات 

کنجکاوی برانگیزِ سریال پیش از پخش آن داشته باشیم. 

اولین ویژگی که نظر مخاطب را به خود جلب کرده و 

کنجکاوی او را برانگیخت حضور بازیگران نام آشنای 

سینما و تلویزیون بود. از طرفی عکس منتشر شده 

از گریم باران کوثری در نقش پروین اعتصامی نوید 

اثری تاریخی را می داد و ذهنیت مخاطب را به سمت 

سریال های پرطرفدار »شهرزاد«، »خاتون« و »جیران«، 

آثار منتشر شده در شبکه نمایش خانگی، می کشاند و 

توقع تماشای اثری تاریخی و زن محور را ایجاد می کند، 

اما »شبکه مخفی زنان« برخلاف انتظار با پخش قسمت 

آغازین و دقیقا در اولین ثانیه با تیتراژی بی نظیر بیننده 

را غافلگیر کرده و اثری متفاوت به لحاظ فرم و لحن را 

پیش روی مخاطب قرار می دهد .

»شبکه مخفی زنان«علیه مردسالاری

 هفته نامه ورزشی و هنری   سال هشتم   شماره 326   
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عقل حجت درونی
جواد ظفر امیلی

بنا بر تعالیم عالیه دینی هر شخصی دارای دو مولفه و قطب 

نما برای مدیریت خویش می باشد .

   یکی عقل به عنوان حجت درونی و دیگری  پیامبران و سفیران  

الهی که  نماینده عقل کل و حجت وراهنمای زندگی بشر در همه 

ادوار و اعصار تاریخی  می باشند .عقل  انسانی هیچ گاه بطور مطلق 

دقیق نیست چراکه عقل گاهی فاعلی ، گاهی موروثی وگاهی 

منفعل در چنبره احساسات  و هیجانات اسیر می شود عقل در 

بدن همچون  چشم که در اثر دیدن داوری می کند اما قضاوتش 

صد درصد دقیق نمی باشد   گاهی خیال در مسیر عقل راهزنی 

می کند مانند خطاهای چشم در دیدن خطوط راست و اشکال 

هندسی    عقل ها هم گاهی مانند چشم ، منحرف و دو بین می 

شود لذا نباید انتظار داشت که عقل حرف آخر را بزند مگر آنکه 

به عالم شهود و مکاشفه راه داشته باشد و تجربه ای قوی و متقن 

وی را حمایت کند عقل چون عقل کل نیست پس بطورمطلق 

هم نمی تواند حکم کند ولی در عین حال مطمئن ترین و دقیق 

ترین عنصر درونی انسان است و در حیطه فردی و شخصی قابل 

اعتماد ترین موجودی آدم است اما اگر با مشورت و توکل همراه 

شود ضریب خطایش به حداقل ممکنه میرسد .

عقل را با عقل دگر جمع کن   

امرهم شورای بخوان و کارکن   

همانگونه که چشم در تاریکی قادر به تشخیص صواب و صحت 

در شناخت اجساد و اجسام نمی باشد و احتیاج به روشنایی 

دارد عقل هم در ظلمات زندگی و تاریکی های حاکم ، محتاج 

به نورالسموات و الارض و الهه روشنی بخش می باشد تا کمتر 

دچار خطا و زمین خوردن شود.

انسان های عاقل ، سعادتمند و رستگار خواهند بود و بدون 

تردید عاقبت به خیرها می باشند اعتدال و    میانه روی از بارز 

ترین خصوصیات آنها بود و هیچگاه دچار افراط و تفریط نمی 

شوند و شعار آنها     خیر الامور اوسطها می باشد .به قول دکارت 

هیچکس بخاطر کم و کاست بودن عقلش به خدا شکایتی ندارد 

چون خود را عاقلترین فرد میداند غافل از آنکه هر کسی که عقل 

دارد عاقل نیست بلکه هر فردی به هر نسبتی از عقل خودش 

استفاده می کند عاقلتر است عاقل کسی است که تفکر روش او 

در مواجهه با هر گونه مشکلی می باشد و در هر اتفاق و مشکلی 

برای برون رفت از توانایی عقل استفاده می کند تا خویش را 

از ورطه کژی و اشتباه به سمت درستی و صحت رهبری کند .

»پدرخوانده جایگزین شب های مافیا« می شود

سعید ابوطالب در یک لایو اینستاگرامی از ساخت رئالیتی شوی 

جدید خود بانام »پدرخوانده« بازهم با محوریت بازی مافیا خبر 

داد و اعلام کرد باگ های »شب های مافیا« در کار جدیدش رفع 

شده است.؛سعید ابوطالب تهیه کننده و کارگردان »شب های 

مافیا« که در حال ساخت رئالیتی شوی جدیدی است، در این 

خصوص گفت: مجموعه جدیدی می سازیم که یک رئالیتی شو با 

موضوع بازی مافیا است. »پدرخوانده« سناریوی پیچیده ای دارد 

و فقط یک ماه بازیگران مشغول یادگیری و تمرین آن بوده اند.

وی درباره حساسیت مخاطبان که با دقت هر قسمت از »شب های 

مافیا« را تماشا کرده اند، افزود: از اولین فصل برنامه در دو سال 

پیش تابه حال ما رفته رفته اشکالاتمان را برطرف کردیم. خود من 

شخصا همه پیام ها و نظرات مخاطبان را می خوانم.

ابوطالب که در لایو اینستاگرامی با مخاطبان صحبت می کرد، 

تاکید کرد: این رئالیتی شو رکورد همه برنامه های مشابه را شکسته 

و تا جایی که من می دانم در این چهارفصل بیش از 1 میلیارد و 

7۰۰ میلیون دقیقه فقط از طریق پلتفرم فیلیمو دیده شدیم.

یک بازیگر و کارگردان :

جشنواره استانی به کیفیت تئاتر توجه ندارد

یادداشت

خبر

یک بازیگر و کارگردان تئاتر گفت: هیچگاه 

به کیفیت حرفه ای تئاتر در جشنواره 

استانی توجه نشده و همیشه تعداد 

آثار ضعیف  در جشنواره تئاتر خراسان 

رضوی بیشتر از تولیدات قدرتمند و 

باکیفیت حرفه ای  بوده  است.

مهدی ضیاءچمنی در رابطه با جشنواره تئاتر 

خراسان رضوی اظهار کرد: جشنواره تئاتر 

استانی همیشه ویترینی برای مسوولان 

خراسان رضوی است که علاقه مندند 

این ویترین زیبا دیده شود اما اولویت 

همیشه برای من این بوده  که در این 

جشنواره آثار قدرتمند حضور داشته 

باشد. در واقع اگر قرار است این آثار 

قدرتمند تنها سه یا چهار تئاتر باشد 

بهتر است که فقط همین تعداد اثر در 

جشنواره حضور داشته باشد.  

وی افزود: همیشه یک استراتژی در 

جشنواره تئاتر خراسان رضوی وجود 

داشت مبنی بر اینکه تعدادی از آثار از 

مشهد و حتما تعدادی از شهرستان های 

دیگر در جشنواره حضور داشته باشد 

تا حضور گسترده تر تئاترهای مشهد 

شهرستان ها  باقی  ناراحتی  موجب 

 نشود. این روش همیشه پیاده می شد 

و در 2۰ سال اخیر شاهد خلاف این رویه 

نبوده ایم که مثلا آثار کم اما با کیفیت در 

جشنواره حضور داشته باشد.  

ارتقاء سطح جشنواره با جلوگیری از ورود 

آثار بی کیفیت امکان پذیر خواهد شد 

این بازیگر و کارگردان تئاتر با اشاره به 

اینکه حضور آثار کم اما باکیفیت به ارتقاء 

سطح جشنواره کمک می کند  تصریح 

کرد: اگر این اتفاق رخ دهد  طبیعتا 

هزینه های جشنواره کاهش می یابد 

و گروه های نمایش با استرس به اجرا 

نمی روند چراکه سالن را به اندازه کافی 

برای تمرین در اختیار دارند و به بهترین 

شکل ممکن اجرا می کنند. از طرفی 

جوایز بهتر و آبرومندانه تری به هنرمندان 

اعطا می شود.  ضیاء چمنی خاطرنشان 

کرد: سال ها در جشنواره تئاتر استان 

شرایط به این شکل بود که 1۰ تا 1۵ 

نمایش به آن راه پیدا می کرد اما همان 

ابتدا با تماشای نمایش ها توجه مان تنها 

به 2 نمایش خوب جلب می شد. این در 

حالی است که برخی سال ها علی رغم 

اینکه نمایش های بسیار خوبی اجرا 

می شد اما متاسفانه نمایشی منتخب 

می شد که هیچ  کیفیتی نداشت.  

وی ادامه داد: یک هنرمند حرفه ای به 

راحتی متوجه این موضوع می شود که 

آیا یک نمایش  قطعا به جشنواره تئاتر 

فجر راه پیدا می کند یا خیر.  

عموم مردم از برگزاری جشنواره 
تئاتر استانی اطلاع ندارند 

این بازیگر تئاتر اظهار کرد: طی سال های 

گذشته هنرمندان حرفه ای در جشنواره 

تئاتر خراسان رضوی حضور داشتند و از 

میان آثار ارائه شده، چند تئاتر خوب هم در 

جشنواره به اجرا می رفت اما اگر بخواهیم 

یک نسبت بین تعداد آثار خوب و بد برقرار 

کنیم، متوجه خواهیم شد همیشه تعداد 

کارهای ضعیف تر در جشنواره تئاتر استان 

بیشتر از کارهای قوی و حرفه ای تر بوده  

است.  ضیاء  چمنی عنوان کرد: می توان 

به صورت حرفه ای تر جشنواره را با چهار یا 

پنج نمایش برگزار کرد که در این صورت 

اتفاقا چالش بیشتری برای داوران پیش 

می آید اما سوال اینجاست که چرا اثر 

ضعیفی که از جانب فلان شهرستان و یا 

حتی خود مشهد است، باید در جشنواره 

حضور داشته  باشد؟  وی با اشاره به اینکه 

عموم مردم از برگزاری جشنواره تئاتر 

استانی خبر ندارند، اضافه کرد: در واقع 

به طور کلی کسانی که به تماشای آثار 

جشنواره می روند، عموما از اهالی تئاتر 

یا آشنایان آن ها و یا مسئولان هستند.  




